




 
1. Συμπληρώστε τα ρήματα με τις καταλήξεις -ήστε,-ίστε,-είστε,-ύστε,-οίστε.: 
                                                                         /20
1. Αφ..ήστε (αφήνω) τα λόγια και αθρ..οίστε.(αθροίζω) τους τετραψήφιους αριθμούς της άσκησης.
2. Δανείστε (δανείζω) χρήματα σε όσους φίλους σας φαίνεται ότι τα χρειάζονται.
3. Δακρ..ύστε(δακρύζω)  όσο θέλετε, δεν με πείθετε να σας πάρω και δεύτερο παγωτό!
4. Σταματήστε(σταματώ) να παραιτείστε(παραιτούμαι) μόλις βλέπετε κάποια δυσκολία.

5. Προσπαθήστε (προσπαθώ) να συνεργαστείτε (συνεργάζομαι) με τους συμμαθητές σας όσο καλύτερα γίνεται.
6. Γεμίστε (γεμίζω) τον ελεύθερο χρόνο σας με δημιουργικές δραστηριότητες.
7. Χαρίστε (χαρίζω) όσα ρούχα δεν χρειάζεστε σε ανθρώπους που τα έχουν ανάγκη.
8. Χτυπήστε (χτυπάω) τον στόχο και κερδίστε (κερδίζω) άφθονα δώρα.
9. Κρατήστε (κρατώ) τους φίλους σας κοντά σας και φροντίστε (φροντίζω) να μην τους  χάσετε.
10. Η δίαιτα είναι καλή, αρκεί να μη στερείστε (στερούμαι) διάφορες τροφές.
11. Μην οδηγείστε (οδηγούμαι) σε βιαστικά συμπεράσματα.
12. Αρχίστε (αρχίζω)  να γράφετε.
13. Κρατήστε (κρατώ) τη σωστή απόσταση μεταξύ σας
14. Αν πρέπει να πάτε σε κάποιο μέρος, χρησιμοποιήστε (χρησιμοποιώ)  το ποδήλατό σας.
15. Ανακυκλώστε κι εξοικονομήστε (εξοικονομώ) χρήματα και ενέργεια.

2. Να συμπληρώσεις τις καταλήξεις των παρακάτω ρημάτων
( –είτε, -είται, -ήστε, ή –είστε).      /10
1. Προσπαθείτε (προσπαθώ) να μην μετακινήστε (μετακινώ) άσκοπα όταν έχει πολλή ζέστη.
2. Φανταστείτε (φαντάζομαι) πως ένα ζωάκι σας διηγείται (διηγούμαι) την ιστορία του.
3. Τοποθετήστε (τοποθετώ) τα πράγματα στη θέση τους και μετά ξεκουραστείτε (ξεκουράζομαι) .
4. Να εξασκείστε (εξασκούμαι) όσο περισσότερο μπορείτε (μπορώ) .
5. Διατηρείτε (διατηρώ) τις παραλίες καθαρές και σεβαστείτε (σέβομαι) τη φύση.

ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑ: Παρατηρώ πως τα παραπάνω ρήματα λήγουν σε 
· είτε όταν είναι προστακτική παθητικής φωνής όπως συνεργάζομαι – συνεργαστείτε
                          ή οριστική ενεργητικής φωνής  β΄συζυγίας όπως μπορώ- μπορείτε
· είται όταν είναι οριστική παθητικής φωνής όπως αθλούμαι-αθλείται
· ήστε όταν είναι προστακτική ενεργητικής φωνής β’ συζυγίας όπως  μελετώ-μελετήστε
· ίστε όταν είναι προστακτική ενεργητικής φωνής ρήματος σε ίζω όπως αρχίζω- αρχίστε
· ύστε είστε οίστε όταν το ρήμα γράφεται με τη συγκεκριμένη ορθογραφία στον ενεστώτα όπως λύνω-λύστε δακρύζω- δακρύστε  δανείζω-δανείστε αθροίζω- αθροίστε
· είστε όταν το ρήμα ανήκει στην οριστική παθητικής φωνής β συζυγίας όπως μετακινούμαι - μετακινείστε

3. Συμπλήρωσε τα κενά βάζοντας τα επίθετα στο σωστό τύπο:  /20
1. Το ενδιαφέρον (ενδιαφέρων) στοιχείο είναι ότι οι αριστούχοι
(αριστούχος) μαθητές θα πάρουν υποτροφία.
2. Το προϊόν δίνεται σε συμφέρουσα (συμφέρων) τιμή.
3. Ο καθηγητής σημείωσε τους μαθητές που ήταν ............απόντες.....................
(απών).
4. Οι μαθητές πρέπει να έχουν ενεργό (ενεργός) συμμετοχή στη μαθησιακή διαδικασία.
6. Η Μαργαρίτα είναι αριστούχος (αριστούχος) φοιτήτρια.
7. Σου τηλεφώνησα γιατί ήταν επείγουσα (επείγον) ανάγκη.
8. Τα θέματα που συζητάτε είναι πολύ ενδιαφέροντα(ενδιαφέρον).
9. Η συζήτησή σας είναι πολύ	ενδιαφέρουσα(ενδιαφέρων)
10. Σήμερα θα ανακοινωθούν τα αποτελέσματα σχετικά με τους
επιτυχόντες (επιτυχών) μαθητές.

4. Να μεταφέρεις τα ρήματα στις υπόλοιπες εγκλίσεις.  /24

Οριστική Ενεστώτα: Μιλάτε χαμηλόφωνα.
Οριστική Αορίστου: μιλήσατε
Εξακολουθητική Υποτακτική: να μιλάτε
Συνοπτική Υποτακτική: να μιλήσετε
Εξακολουθητική Προστακτική: μιλάτε
Συνοπτική Προστακτική: μιλήστε


Οριστική Ενεστώτα : χρησιμοποιείτε
Οριστική Αορίστου: χρησιμοποιήσατε
Εξακολουθητική Υποτακτική: να χρησιμοποιείτε
Συνοπτική Υποτακτική: να χρησιμοποιήσετε
Εξακολουθητική Προστακτική: χρησιμοποιείτε
Συνοπτική Προστακτική: χρησιμοποιήστε




Οριστική Ενεστώτα: μελετάτε
Οριστική Αορίστου: μελετήσατε
Εξακολουθητική Υποτακτική: να μελετάτε
Συνοπτική Υποτακτική: να μελετήσετε
Εξακολουθητική Προστακτική: μελετάτε
Συνοπτική Προστακτική: μελετήστε

Οριστική Ενεστώτα: μετακινείστε προσεχτικά
Οριστική Αορίστου: μετακινηθήκατε προσεχτικά
Εξακολουθητική Υποτακτική: να μετακινείστε προσεχτικά
Συνοπτική Υποτακτική: Να μετακινηθείτε προσεχτικά.
Εξακολουθητική Προστακτική: μετακινείστε προσεχτικά
Συνοπτική Προστακτική: μετακινηθείτε προσεχτικά


Οριστική Ενεστώτα: διηγείστε
Οριστική Αορίστου: διηγηθήκατε
Εξακολουθ. Υποτακτ: να διηγείστε
Συνοπτική Υποτακτ: να διηγηθείτε
Εξακολουθ. Προστ: -
Συνοπ. Προστακ: διηγηθείτε


5. Συλλαβίστε τις παρακάτω λέξεις:   /10

Έκ-θε-ση:	...............................	στριμωγμένος: .........................
Προ-πο-ρεύ-ο-μαι: ..............................	ανθοδοχείο: ..............................
Γράμ-μα:	...............................	καρπούζι:	...............................	
Αν-θο-δε-σμη:	.....	α-γκά-θι:	...
Βαμ-βά-κι:	...............................	φαρ-μα-κεί-ο: ...............................
Θερ-μο-κρα-σί-α: ...............................	κά-ποιος:	...............................
Πα-ρα-σκευ-ή:	.	έλ-λει-ψη:	..........
Πα-ραγ-γε-λί-α:...	βαθ-μός:	...............................
Πρω-τα-θλη-τής: ...............................       ερ-γα-λεί-ο:	...............................
Σπρώ-χνω: ...............................             α-στρο-ναύ-της:............................
Σφυ-ρί-χτρα: ............................... μαϊ-μού:	...............................

ΚΑΝΟΝΕΣ ΣΥΛΛΑΒΙΣΜΟΥ

1. Όταν ένα σύμφωνο βρίσκεται ανάμεσα σε δύο φωνήεντα, διφθόγγους ή συνδυασμούς, συλλαβίζεται με το φωνήεν ή τον συνδυασμό που ακολουθεί: έ-χω, ό-νει-ρο, ναύ-λα.
2. Όταν δύο σύμφωνα βρίσκονται ανάμεσα σε δύο φωνήεντα, διφθόγγους ή συνδυασμούς, συλλαβίζονται με το επόμενο φωνήεν ή συνδυασμό, αν αρχίζει από αυτά ελληνική λέξη: α-τμός (τμήμα), έ-θνος (θνητός), λά-σπη (σπέρνω), τζί-τζι-κας (τζάμι).
3. Eάν δεν αρχίζει ελληνική λέξη από αυτά, χωρίζονται: φάτ-νη,  δάφ-νη, σταθ-μός, τάγ-μα, άρ-μα, τολ-μώ, συμ-φωνώ.
4. Το ίδιο ισχύει για τρία ή περισσότερα σύμφωνα, εάν αρχίζει ελληνική λέξη τουλάχιστον από τα δύο πρώτα: κά-στρο (στρώνω), ε-χθρός (χθες)· αλλιώς χωρίζονται και το πρώτο από τα τρία σύμφωνα συλλαβίζεται με το προηγούμενο φωνήεν, δίφθογγο ή συνδυασμό: άν-θρωπος, αμ-βροσία, νεραν-τζιά, εκ-στρατεία.
5. Τα μπ, ντ, γκ δεν χωρίζονται κατά τον συλλαβισμό: α-μπέλι, έ-ντο-νος, ά-γκυ-ρα.
6. Δύο όμοια σύμφωνα πάντοτε χωρίζονται: άλ-λος, θάρ-ρος, άμ-μος, άγ-γελος.
7. Tα δίψηφα φωνήεντα (ου, αι, ει, οι, υι) και οι συνδυασμοί αυ, ευ δεν χωρίζονται: παι-δεί-α, υι-οθεσία, δου-λεύ-ει, προ-αύ-λιο.
8. Φωνήεντα που συμπροφέρονται σε μία συλλαβή, π.χ. αϊ, άι, αη, οϊ, όι, οη – ια, ιο, ιε, οια, ιου κ.ά.) δεν χωρίζονται: κορόι-δο, βόη-θα, παι-διού (αλλά: βο-ή-θει-α, φα-ΐ, μει-ώ-νω).


6. Γράψε στην παρένθεση το γράμμα που αντιστοιχεί στο αντίστοιχο σχήμα λόγου                                          /16
1. Ήταν όμορφη σαν άγγελος. (.	Π
2. Άναψαν τα αίματα. (	Μ
3. Έγινε κόκκινη σαν παπαρούνα. (.	Π
4. Η επιδερμίδα της είναι λευκή όπως το χιόνι. (.	Π
5. Αυτός τελικά ρίζωσε στα μέρη μας. (.	Μ
6. Κολυμπάει στο χρήμα. (.	Μ
7. Είναι αθώος σαν περιστέρι. (.	Π
8. Το κλαδί ρίζωσε και άνθισε. (.	Κ
9. Έμεινε ακίνητος σαν άγαλμα. (.	Π
10. Έχει χρυσή καρδιά. (.	Μ
11. Αγόρασα μια χρυσή αλυσίδα. (.	Κ
12. Πήγε η ψυχή μου στην Κούλουρη. (……Μ
13. Μου κόπηκε η χολή απ’ την τρομάρα.  (…….Μ
14. Έτρεχε γρήγορα σαν αστραπή. (…….Π
15. Η πέτρα αυτή είναι ασήκωτη.  (……Κ
16. Ο Νίκος κολύμπησε για λίγο μες στην πισίνα. (……Κ
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1.

 

Αφ..

ήστε

 

(αφήνω)

 

τα

 

λόγια

 

και

 

αθρ..

οίστε

.

(αθροίζω)

 

τους

 

τετραψήφιους

 

αριθμούς

 

της

 

άσκησης.

 

2.

 

Δαν

είστε

 

(δανείζω) 

χρήματα

 

σε

 

όσους

 

φίλους

 

σας

 

φαίνεται

 

ότι

 

τα

 

χρειάζονται.

 

3.

 

Δακρ.

.

ύστε

(δακρύζω) 

 

όσο

 

θέλετε,

 

δεν

 

με

 

πείθετε

 

να

 

σας

 

πάρω

 

και

 

δεύτερο

 

παγωτό!

 

4.

 

Σταματ

ήστε

(σταματώ)

 

να

 

παραιτ

είστε

(παραιτούμαι)

 

μόλις

 

βλέπετε

 

κάποια

 

δυσκολία.

 

 

5.

 

Προσπαθ

ήστε

 

(προσπαθώ)

 

να 

συνεργαστ

είτε

 

(συνεργάζομαι)

 

με τους 

συμμαθητές σας όσο καλύτερα

 

γίνεται.

 

6.

 

Γεμ

ίστε

 

(γεμίζω) 

τον

 

ελεύθερο

 

χρόνο

 

σας

 

με

 

δημιουργικές

 

δραστηριότητες.

 

7.

 

Χαρ

ίστε

 

(χαρίζω)

 

όσα

 

ρούχα

 

δεν

 

χρειάζεστε

 

σε ανθρώπους

 

που

 

τα

 

έχουν

 

ανάγκη.

 

8.

 

Χτυπ

ήστε

 

(χτυπάω)

 

τον

 

στόχο

 

και

 

κερδ

ίστε

 

(κερδίζω)

 

άφθονα

 

δώρα.

 

9.

 

Κρατ

ήστε

 

(κρατώ)

 

τους φίλους σας κοντά σας και 

φροντ

ίστε

 

(φροντίζω)

 

να μην 

τους

 

 

χάσετε.

 

10.

 

Η

 

δίαιτα

 

είναι

 

καλή,

 

αρκεί

 

να

 

μη

 

στερ

είστε

 

(στερούμαι)

 

διάφορες

 

τροφές.

 

11.

 

Μην

 

οδηγ

είστε

 

(οδηγούμαι)

 

σε

 

βιαστικά

 

συμπεράσματα.

 

12.

 

Αρχ

ίστε

 

(αρχίζω) 

 

να

 

γράφετε.

 

13.

 

Κρατ

ήστε

 

(κρατ

ώ)

 

τη

 

σωστή

 

απόσταση

 

μεταξύ

 

σας

 

14.

 

Αν

 

πρέπει

 

να

 

πάτε

 

σε

 

κάποιο

 

μέρος,

 

χρησιμοποι

ή

στε

 

(χρησιμοποιώ) 

 

το

 

ποδήλατό

 

σας.

 

15.

 

Ανακυκλώστε

 

κι

 

εξοικονομ

ήστε

 

(εξοικονομώ)

 

χρήματα

 

και

 

ενέργεια.

 

 

2.

 

Íá
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(

 

–

åßôå,

 

-

åßôáé,

 

-

Þóôå,

 

Þ

 

–

åßóôå).
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üôáí

 

Ý÷åé

 

ðïëëÞ

 

æÝóôç.

 

2.

 

Öáíôáóô

åßôå

 

(öáíôÜæïìáé)

 

ðùò

 

Ýíá

 

æùÜêé

 

óáò

 

äéçã

åßôáé

 

(äéçãïýìáé)

 

ôçí

 

éóôïñßá

 

ôïõ.

 

